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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

کلاس های سال تحصیلی جدید حضوری خواهد بود 

سخنگوی وزارت علوم اعلام کرد: »هیچ مکاتبه ای با وزارت علوم برای مجازی شدن کلاس ها در ترم جدید 

انجام نشده و کلاس ها به محض شروع سال تحصیلی جدید حضوری خواهد بود.« علی شمسی پور در 

گفت وگو با مهر، درباره مکاتبه مدیرکل حمل ونقل عمومی شهرداری تهران برای مجازی شدن دانشگاه ها 

در ۱۰ روز اول مهرماه گفت: »هیچ مکاتبه و رایزنی ای با وزارت علوم درخصوص مجازی شدن دانشگاه ها در 

سال تحصیلی جدید صورت نگرفته است.« 

سخنگوی وزارت علوم درباره نحوه تشکیل کلاس های آموزشی در ترم جدید، افزود: »تصمیم و دستورالعمل 

وزارت علوم برای سال تحصیلی جدید، برگزاری کلاس ها به صورت حضوری است. از همین رو به محض 

آغاز سال تحصیلی، کلاس ها به صورت حضوری خواهد بود و در ترم مذکور کلاسی به صورت مجازی برگزار 

نمی شود.« 

گفتنی است اواخر هفته گذشته، مدیرکل حمل ونقل عمومی شهرداری تهران، عنوان کرده بود: »در حال 

رایزنی، مکاتبه و طی فرآیند کارشناسی هستیم که از آموزش عالی بخواهیم در راستای کاهش ترافیک 

پایتخت ۱۰ روز اول مهر ماه فعالیت دانشگاه ها مجازی باشد که این پیشنهاد ما در حال مکاتبه است.« 

صدور دستور موقت بازگشت به تحصیل 5 داوطلب فاقد صلاحیت علمی 

قائم مقام سازمان سنجش از صدور ۵ دستور موقت جدید در روزهای اخیر برای بازگشت به تحصیل 

داوطلبان شبهه دار سال ۱۴۰۰ و قبل از آن با وجود آرای بدوی و تجدیدنظر توسط دیوان عدالت اداری 

خبر داد. محمدحسین حاجیلو با اظهار شگفتی از برخی ادعاهای مطرح شده در یکی از بخش های 

خبری، گفت: »موضوع بازگشت به تحصیل این داوطلبان که صلاحیت علمی آنها رد شده است مربوط 

به تعداد زیادی از داوطلبان خواهد بود و فقط در روزهای اخیر ۵ دستور موقت جدید برای بازگشت 

به تحصیل داوطلبان شبهه دار که در هیات های بدوی و تجدیدنظر رسیدگی به تخلفات آزمون های 

سراسری رأی قطعی مردود علمی دریافت کرده  اند، توسط شعبه ۲۸ دیوان عدالت اداری صادر شده 

است.« وی افزود: »در پی صدور این دستورها، ابلاغ جدیدی نیز با عنوان استنکاف از اجرای دستور 

موقت که احتمالا منتهی به صدور مجدد رأی انفصال از خدمت رئیس سازمان سنجش می شود نیز به 

سازمان سنجش آموزش کشور رسیده که در این ابلاغیه تاکید شده است رئیس سازمان امکان معرفی 

نماینده جهت ارائه دفاعیات و مستندات لازم را نخواهد داشت و شخصا باید ظرف مدت ۱۰ روز در 

شعبه ۲۸ دیوان عدالت اداری حاضر شود.« 

آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده های جذب 

رئیس مرکز جذب هیات علمی وزارت علوم، آخرین وضعیت رسیدگی به پرونده های صلاحیت متقاضیان جذب 

هیات علمی فراخوان های دو سال گذشته را اعلام کرد. محمد خلج امیرحسینی در گفت وگو با مهر با اشاره به 

آخرین وضعیت روند رسیدگی به پرونده های متقاضیان جذب فراخوان های سال های گذشته در دانشگاه ها گفت: 

»در حال حاضر دانشگاه ها نسبت به قبل در رسیدگی و بررسی وضعیت پرونده های جذب فعال تر شده اند ولی هنوز 

این روند راضی کننده نیست.«

 وی ادامه داد: »مرکز جذب هیات علمی وزارت علوم به دانشگاه ها اعلام کرده است که دانشگاه ها کارهای علمی، عمومی 

و هیات اجرایی را انجام داده و پرونده ها را به مرکز جذب هیات علمی وزارت علوم ارجاع دهند تا مابقی فرآیند رسیدگی به 

پرونده های صلاحیت متقاضیان جذب هیات علمی حداکثر در مدت ۳ ماه توسط این مرکز انجام و نتیجه اعلام شود.« 

رئیس مرکز جذب هیات علمی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری درباره تعداد پرونده هایی که از سال های قبل در دانشگاه ها 

مانده و همچنان فرآیند رسیدگی را طی می کند، گفت: »پرونده های مربوط به دو فراخوان سال ۱۴۰۱ خیلی کامل 

نشده یعنی جای کار زیاد دارد، ولی پرونده های صلاحیت متقاضیان جذب هیات علمی مربوط به فراخوان های سال 

۱۴۰۰ تقریبا به جاهای خوبی رسیده است.« 

نمره خام و کل سوابق تحصیلی کنکوری ها اعلام شد

رئیس سازمان سنجش آموزش کشور از اعلام نمرات خام، نمره کل آزمون اختصاصی و نمره کل سابقه تحصیلی 

آزمون سراسری سال ۱۴۰۲ خبر داد. 

عبدالرسول پورعباس گفت: »مرحله اول شامل کارنامه داوطلبان شرکت کننده در نوبت دوم آزمون سراسری 

)تیر ماه( حاوی نمرات خام دروس گروه های آزمایشی شرکت کننده، بیشترین نمره  کل آزمون اختصاصی 

)کنکور( مربوط به نوبت اول و دوم )ملاک عمل در نمره کل نهایی( و نمره کل سابقه تحصیلی دریافتی از 

وزارت آموزش و پرورش است که با ورود به سامانه جامع آزمون سراسری، قابل مشاهده است و کارنامه نهایی 

برای انتخاب رشته حاوی نمره کل نهایی، رتبه در سهمیه، رتبه کشوری، سهمیه، استان بومی و وضعیت مجاز 

یا غیرمجاز به انتخاب رشته، هفته آینده در سامانه جامع آزمون سراسری منتشر خواهد شد.« 

معاون وزیر علوم، تحقیقات و فناوری افزود: »نمرات خام شرکت کنندگان نوبت اول در اسفند ماه ۱۴۰۱ 

اطلاع رسانی شد و مجددا در سامانه جامع آزمون سراسری به آدرس https://my.sanjesh.org قابل مشاهده 

است. برای داوطلبانی که فقط در نوبت اول در یک یا چند گروه آزمایشی شرکت کرده اند، نمره کل آزمون 

اختصاصی و نمره کل سابقه تحصیلی آنان در کارنامه نوبت اول درج و از طریق سامانه فوق قابل ملاحظه است.« 

برنامه تضمین اشتغال دانش آموختگان علمی کاربردی اجرا می شود

رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی گفت: »برای اولین بار، برنامه تضمین اشتغال 

دانشجویان و دانش آموختگان توسط دانشگاه جامع علمی کاربردی اجرا می شود.« 

حسین بلندی با اعلام این خبر افزود: »دانشگاه جامع علمی کاربردی همسو با 

سیاست های کلان توسعه اشتغال کشور به دنبال احیا و ایفای وظیفه ذاتی خود برای 

تسهیل در دستیابی به اشتغال اثربخش برای جوانان است.« وی در ادامه اظهار کرد: 

»دانشگاه جامع علمی کاربردی با برخورداری از ویژگی منحصربه فرد ارتباط مستقیم و 

بی واسطه با بازار کار و همکاری بخش خصوصی، بر پذیرش مطابق اولویت های کشور 

و نیازمحور کردن رشته های تحصیلی با تضمین به کارگیری دانش آموختگان متمرکز 

شده و با بهره گیری از تجارب پیشگامی در آموزش های شغلی، نسبت به پیگیری و 

مشارکت در تسهیل اشتغال کشور اقدام می کند.« رئیس دانشگاه جامع علمی کاربردی 

گفت: »در همین راستا هفته اول شهریورماه ثبت نام جهت پذیرش در دانشگاه جامع 

علمی کاربردی با ۶ هزار ظرفیت دارای تضمین اشتغال، آغاز می شود.« 

آخرین وضعیت هزینه تغذیه دانشگاه ها

رئیس صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم آخرین وضعیت هزینه تغذیه دانشگاه ها در 

سال تحصیلی جدید را اعلام کرد. مسعود گنجی در گفت وگو با ایسکانیوز با بیان اینکه 

متاسفانه هنوز برای تعیین قیمت غذای دانشجویی در سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 

به جمع بندی نرسیده ایم، اظهار کرد: »تاکنون چند جلسه در این باره برگزار شد، اما 

نتیجه ای در پی نداشت.« وی با بیان اینکه به احتمال بسیار قیمت غذای دانشجویی 

در سال تحصیلی آینده افزایش خواهد داشت، گفت: »البته هنوز میزان این افزایش 

مشخص نیست. برگزاری جلسات متعدد و رایزنی های گسترده نیز در این راستا صورت 

گرفته است.« وی با اشاره به اینکه صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم برای تعیین 

قیمت غذای دانشجویی باید با دانشگاه های علوم پزشکی رایزنی داشته باشد، افزود: 

»افزایش قیمت غذا موضوعی است که دایره افراد زیادی را شامل می شود و برای یک 

یا دو دانشجو نیست. بنابراین با توجه به جمعیت دانشجویان کشور، باید این موضوع 

با دقت بررسی شده و از شتاب زدگی جلوگیری شود.« 

  نیمکت خبر

آمریـکا چنـد سـالی اسـت که زنگ خطـر چینی هـا را در عرصه های مختلف 

علمـی و فنـاوری بـا تمـام وجـود احسـاس کـرده و همیـن باعـث شـده تـا بـا 

اعمـال محدودیت هایـی در برهه هـای مختلـف، بـا ایجـاد دسـت اندازهایی 

در مسـیر پیشـرفت چینی هـا، سـرعت حرکـت آنهـا را تا حـدی کاهش دهد 

و بتوانـد بـار دیگـر خـود را به عنـوان ابرقـدرت علمـی جهـان ثابـت کنـد؛ 

جایگاهـی کـه بـه لطـف پیشـرفت های علمـی چیـن، چنـد سـالی اسـت از 

آمریکا گرفته شـده و حالا چین رتبه نخسـت تولید علم جهان را از آن خود 

کـرده اسـت. تـا به امـروز روابط آمریکا و چین که از دوران ریاسـت جمهوری 

دونالـد ترامـپ رو بـه تیرگـی گذاشـت، افـت و خیزهای زیادی را پشـت سـر 

گذاشـته اسـت. به رغـم اینکـه انتظـار می رفـت در دوران بایـدن، وضعیـت 

آرام تـر شـود، امـا گمانه زنی هـا حکایـت از آن دارد کـه آمریکایی ها همچنان 

بـر مقابلـه بـا پیشـرفت چینی هـا مصـر بـوده و حتـی بـه تازگـی اعمـال 

محدودیت هایـی را در پیـش گرفته انـد کـه می توانـد توسـعه فنـاوری چیـن 

را به ویـژه در آن دسـته از حوزه هـای فناورانـه ای کـه حـرف اول را در جهـان 

می زنـد، تحـت تاثیـر قـرار دهد. 

 احساس خطر آمریکا از جایگاه چین در بازار نیمه رساناها
چین در سال ۲۰۲۲ بزرگ ترین بازار نیمه رساناها را در جهان به خود اختصاص 

داده بود و حتی در گزارش های اخیر، انجمن صنعت نیمه رسـاناها اعلام کرد که 

فروش جهانی نیمه رسـاناها در سـال ۲۰۲۲ با ۳.۲ درصد رشـد نسـبت به سـال 

گذشـته به ۵7۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار رسـید که در این میان، سـهم چین 

از درآمـد جهانـی حاصـل از فـروش ایـن محصولات حدود یک سـوم گزارش شـده 

اسـت. نیمه رسـاناها از مهم تریـن حوزه هـای فنـاوری در حال حاضر دنیا هسـتند 

کـه در بخش هـای مختلـف فنـاوری از جملـه ارتباطـات کابلی، حـوزه الکترونیک 

مصرفـی، حـوزه الکترونیـک صنعتـی، الکترونیـک خـودرو، ارتباطـات بی سـیم، 

محاسـبات و ذخیره داده مورد اسـتفاده قرار می گیرند. پیشـرفت در زمینه هوش 

مصنوعـی، سیسـتم های نظامـی و تسـلیحاتی، فناوری هـای فضایـی و... باعـث 

شـده تـا کاربـرد فناوری هـای نیمه رسـانا جـزء جدایی ناپذیـر این حوزه ها باشـند. 

حالا با توجه به موقعیت شاخص و درجه یکی که چین در تامین نیمه رساناهای 

دنیـا ایفـا می کنـد، آمریکایی هـا احسـاس خطـر کرده اند و تـلاش می کنند به هر 

شـکلی که شـده مانع از پیشـرفت هر چه بیشـتر این حوزه از فناوری شـوند، ولو 

بـه قیمـت اعمـال محدودیت هـای خرید از فناوری این کشـور. 

 اعلام وضعیت اضطراری در برابر پیشرفت های فناورانه چین
بـه گـزارش »الجزیـره«، جـو بایـدن، رئیس جمهـور آمریـکا چنـد روز پیـش اجـرای 

فرمانـی را امضـا کـرد کـه براسـاس آن، سـرمایه گذاری های خـاص آمریـکا در 

ع می شـود. بـا اعمـال ایـن  فناوری هـای حسـاس در چیـن محـدود و ممنـو

محدودیت هـا، هرگونـه تعییـن بودجـه در سـایر بخش هـای فنـاوری چیـن نیـاز 

بـه اطـلاع و مجـوز از سـوی دولـت دارد. بایـدن در نامـه ای بـه کنگـره آمریـکا 

بـرای مقابلـه بـا تهدیـد پیشـرفت کشـورهایی چـون چیـن در زمینـه فناوری هـای 

حسـاس و محصـولات حیاتـی کـه اغلـب در ارتـش، اطلاعـات، حـوزه نظـارت یـا 

قابلیت هـای سـایبری مـورد اسـتفاده قـرار می گیرنـد، وضعیـت اضطـراری اعـلام 

کـرد. از قـرار معلـوم، دولـت آمریـکا مدت هاسـت منتظـر چنیـن دسـتوری بـود و 

سـرانجام وقـت آن رسـید تـا دولـت، دسـتور آن را بـه وزیر خزانـه داری آمریکا اعلام 

کـرده و اجـازه دهـد سـرمایه گذاری های خـاص آمریـکا در شـرکت های چینی در 

سـه بخـش نیمه رسـاناها و میکروالکترونیـک، فناوری هـای اطلاعـات کوآنتومـی  

و سیسـتم های هـوش مصنوعـی خـاص ممنـوع و محـدود شـوند. مقامات ارشـد 

ایـن کشـور اعـلام کردنـد کـه ایـن محدودیت ها بـه جای اینکـه منافـع اقتصادی 

برای آمریکا به همراه داشـته باشـند، از اهدافی برای برقراری بیشـتر امنیت ملی 

نشـأت می گیرنـد و موضوعاتـی را کـه تحـت پوشـش قـرار می دهـد، از نظـر دامنه 

محـدود هسـتند. ایـن دسـتور بـه دنبـال کاهـش توانایـی چیـن برای اسـتفاده از 

سـرمایه گذاری های آمریکا در شـرکت های فناوری برای ارتقای ارتش اسـت و در 

عیـن حـال، سـطوح وسـیع تری از تجـارت را حفـظ می کنـد کـه بـرای اقتصـاد هر 

دو کشـور حیاتـی اسـت. بـه نظـر می رسـد آمریـکا و چیـن به طـور چشـمگیری در 

رقابـت ژئوپلیتیکـی همـراه بـا روابط تجاری عمیق خـود به عنوان دو اقتصاد بزرگ 

جهـان باقـی مانده انـد. مقامـات دولـت بایـدن تاکیـد کرده اند که هیـچ علاقه ای 

بـه جدایـی از چیـن ندارنـد. همچنیـن، آمریـکا صـادرات تراشـه های کامپیوتـری 

پیشـرفته را محدود کرده تا به دنبال آن بتواند سـرمایه گذاری در چین را محدود 

کـرده و تعرفه هـای گسـترده ای را کـه از سـوی رئیس جمهـور سـابق آمریـکا یعنـی 

دونالـد ترامـپ وضـع شـد، در یـک حد نگـه دارد. به گزارش bbc، پیـش از این هم 

محدودیت هـای قبلـی در تجـارت بـا چین، بـه محدود کردن فـروش فناوری های 

حسـاس توسـط شـرکت های آمریکایی و غربالگری سرمایه گذاری های چینی در 

شـرکت های آمریکایی متکی بوده اسـت. دولت ترامپ همچنین سـرمایه گذاری 

در شـرکت های مرتبـط بـا ارتـش چیـن را ممنـوع اعـلام کـرده بود. 

 خط قرمز: بومی شدن قابلیت ها و ابرقدرت شدن در فناوری
الجزیـره  در ادامـه گـزارش می دهـد: »به رغـم تصمیماتـی کـه اتخـاذ شـده، بـه 

نظـر می رسـد ایـن اقـدام می توانـد بـه تنش هـای دو اقتصـاد بـزرگ جهـان دامن 

بزنـد؛ اگرچـه مقامـات آمریکایـی اصرار داشـتند ایـن ممنوعیت ها بـرای مقابله با 

حادترین خطرات امنیت ملی و نه جداسـازی اقتصادهای دو کشـور انجام شـده 

کـه به شـدت بـه یکدیگـر وابسـته هسـتند. رهبـر دموکرات های سـنا عنـوان کرده 

اسـت کـه تـا سـال های طولانـی، سـرمایه ای کـه آمریـکا در حـوزه فنـاوری چیـن 

تزریـق می کـرد، بـه رشـد ارتـش چیـن کمـک کرده اسـت اما بـه نظر می رسـد این 

سـرمایه گذاری تنهـا ارتـش ایـن کشـور را تامیـن نکـرده و در مدرن سـازی نظامی 

به ویـژه در بخـش فضـا، فضـای سـایبری و قـدرت رایانـه ای نیـز بسـیار تاثیرگـذار 

بـوده اسـت. امـا امـروز، آمریـکا گامـی راهبـردی را بـرای اطمینان از ایـن موضوع 

برداشـته اسـت کـه سـرمایه گذاری آمریـکا نقشـی در پیشـرفت نظامـی چیـن 

نخواهـد داشـت. او معتقـد اسـت کـه کنگـره بایـد محدودیت هـا را در قانون وضع 

کـرده و آنهـا را اصـلاح کنـد. بـه نظر می رسـد ایـن محدودیت ها ماحصل دو سـال 

رایزنـی داخلـی اسـت و در حـال حاضـر محدودیت هایـی بـرای صـادرات برخـی 

از ایـن فناوری هـا وجـود دارد. آمریـکا بـا ایـن محدودیت هـا تـلاش می کنـد از 

بومـی شـدن قابلیت هـای چیـن بـرای تبدیـل شـدن بـه ابرقـدرت در فناوری های 

حسـاس جلوگیری کند. به رغم هشـدارهایی که داده شـده، سـرمایه گذاری های 

جدیـد، فناوری هـای موجـود را تحـت تاثیـر قـرار نمی دهد. هدف از این دسـتور، 

جلوگیـری از کمـک سـرمایه ای و تخصصـی آمریکا به توسـعه فناوری هایی اسـت 

کـه می توانـد از مدرن سـازی نظامـی چیـن حمایـت کـرده و امنیـت ملـی آمریـکا 

را تضعیـف کنـد. ایـن امـر بـر سـهام خصوصـی، سـرمایه گذاری های خطرپذیـر، 

سـرمایه گذاری های مشـترک و سـرمایه گذاری های سـبز متمرکـز اسـت. بیشـتر 

سـرمایه گذاری هایی کـه بـه دنبـال ایـن دسـتور وضع شـده توسـط دولـت آمریکا 

اتفـاق می افتـد، بـه اطـلاع دولـت نیاز دارند. بـه دنبال آن، برخـی از معاملات نیز 

ممنـوع خواهنـد شـد. وزارت خزانـه داری آمریکا پیش بینی کرده اسـت که برخی 

معامـلات، از جملـه معامـلات بالقـوه در ابزارهـای عمومی و نقـل و انتقالات درون 

شـرکتی از شـرکت های تابعـه معاف شـوند. 

 ریزش 110 موردی معاملات سرمایه گذاری در چین
به گزارش statista، آمارها حکایت از آن دارد که سـرمایه گذاری مسـتقیم آمریکا 

در چین از سـال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۱ روندی افزایشـی را نشـان می دهد به طوری که 

ایـن نـرخ در سـال ۲۰۰۰ تنهـا ۱۱ میلیـارد و ۱۴۰ میلیـون دلار بـوده اسـت. امـا 

ایـن میـزان در سـال ۲۰۲۱ بـه ۱۱۸ میلیـارد و ۱9۰ میلیـون دلار افزایـش یافت. 

به طورکلـی، سـرمایه گذاری مسـتقیم خارجـی نوعی سـرمایه گذاری یک شـرکت 

در شـرکت دیگـر در کشـوری دیگـر اسـت. بـه گـزارش bbc، آمریـکا بـه دنبـال آن 

اسـت که بتواند در سـایه محدودیت های سـرمایه گذاری در چین که در دسـتور 

کار دارد، از حمایت هـای بین المللـی بـرای پیشـبرد فعالیت هـای خـود بهره منـد 

شـود. »ریشـی سـوناک«، نخسـت وزیر انگلیس ابراز کرده اسـت که دولت آمریکا 

محدودیت هایـی را بـرای سـرمایه گذاری های خارجـی در نظـر خواهـد گرفـت. 

کمیسـیون اروپـا اوایـل تابسـتان پیشـنهادی را بـا تمرکـز بـر سـرمایه گذاری در 

فناوری هـای حسـاس ارائـه کـرده اسـت اما هنوز مشـخص نیسـت که ایـن میزان 

سـفارش سـرمایه گذاری تـا چـه انـدازه بـر جریـان سـرمایه گذاری ها تاثیرگـذار 

خواهـد بود.

ایـن در حالـی اسـت که bbc در جدیدترین گـزارش خود ماجرای محدودیت های 

آمریکا بر سـرمایه گذاری در فناوری های چین را این گونه تشـریح کرده اسـت که 

ارزش معاملات سـرمایه گذاری مسـتقیم خارجی آمریکا در چین در سـال گذشته 

بـه حـدود ۸ میلیـارد دلار کاهـش یافتـه اسـت کـه بـه پایین ترین سـطح خود طی 

دو دهـه اخیـر رسـیده اسـت. از سـوی دیگـر، بـه گـزارش آمـار ارائه شـده از سـوی 

bloomberg، میـزان سـرمایه گذاری مسـتقیم خارجـی در چیـن از آوریل تا ژوئن 

۲۰۲۲ بـه ۴ میلیـارد و 9۰۰ میلیـارد دلار کاهـش یافتـه اسـت. این میزان نسـبت 

بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته ۸7 درصـد کاهش نشـان می دهد که بـه کمترین 

 techcrunch ،مقدار در سـه ماهه از سـال ۱99۸ رسـیده اسـت. از سـوی دیگر

گـزارش داده اسـت کـه تعـداد سـرمایه گذاری های آمریـکا در چین بین سـه ماهه 

سـوم ۲۰۲۲ تـا سـه ماهـه دوم ۲۰۲۳ تنهـا 7۰ مـورد بـوده اسـت. ایـن در حالـی 

اسـت که تعداد این معاملات در سـه ماهه سـوم ۲۰۲۱ تا سـه ماهه دوم ۲۰۲۲ 

بـه ۱۸۰ مـورد می رسـید کـه ریـزش شـدیدی را نشـان می دهد. شـواهد حاکی از 

آن اسـت کـه حتـی موقوفه هـا و بنیادهـای بـزرگ آمریکایـی هـم سـرمایه گذاری 

در چیـن را متوقـف کرده انـد. در ایـن بیـن، برخـی مدیـران صندوق هـای چینـی 

کـه پیشـتر سـرمایه خود را از شـرکای محـدود آمریکایی جـذب می کردند، اکنون 

برای تامین مالی خود به کشـورهای خاورمیانه متوسـل شـده اند. اسـتارتاپ های 

پینـی نیـز در ماه هـای اخیـر بازارهـای غربی را هدف قـرار داده اند. 

بـا توجـه بـه اینکـه چیـن دومیـن مقصـد سـرمایه گذاری خارجی در سـال ۲۰۲۲ 

پـس از آمریـکا بـه شـمار می رفـت، بسـیاری از گزارش هـا حاکـی از آن اسـت کـه 

جریـان نقدینگـی از آمریـکا و سـایر کشـورها بـه چیـن بـه دلیـل تیره شـدن روابط 

ژئوپلیتیکـی به شـدت کاهـش یافتـه اسـت. نظرسـنجی اخیـری کـه در انگلیـس 

انجـام شـده نشـان داده اسـت کـه از هـر ۵ کشـور واردکننـده انگلیسـی، یـک 

واردکننـده بـه دلیـل تنش های ژئوپلیتیکی، سـرمایه گذاری های خود را از کشـور 

خـارج کـرده اسـت. امـا در ایـن میـان، چینی هـا بـا قوانیـن خاص خـود، از جمله 

محدودیـت در صـادرات برخـی موادمعدنـی حیاتـی که برای سـاخت تراشـه های 

کامپیوتـری اسـتفاده می شـود، بـه ایـن محدودیت هـا پاسـخ داده انـد. وزیـر 

خزانـه داری آمریـکا کـه در مـاه جـولای بـرای کاهـش تنش ها از چین دیـدار کرد، 

مـاه گذشـته اظهـار کـرد که محدودیت هایی که قرار اسـت در آینـده ای نزدیک از 

سـوی آمریکا اعمال شـود، تاثیری اساسـی بر فضای سـرمایه گذاری این کشـور 

بـه جـا نخواهـد گذاشـت. امـا برخی دیگـر از کارشناسـان بر این باورنـد که به رغم 

تلاش هـای آمریـکا بـرای هـدف قـرار دادن محدودیت هـا، ماهیـت برخـی از ایـن 

فناوری هـا همچنـان سـوال برانگیز اسـت که چـرا با توجه به میـزان مصرف بالایی 

کـه ایـن فناوری هـا دارنـد، اعمـال سـرکوب ها و محدودیت هـا، آنهـا را بـا خطرات 

گسـترده مواجـه می کند. 

 آمریکا به دنبال هژمونی فناوری
»اندی موک«، پژوهشـگر ارشـد مرکز چین و جهانی سـازی یک اندیشکده مستقر 

در پکـن اعـلام کـرده اسـت چیـن کـه سـال ها بـرای ایـن رویـداد آمـاده می شـود، 

در توسـعه اکوسیسـتم قدرتمنـد نـوآوری فنـاوری سـرمایه گذاری کـرده اسـت که 

نه تنها شـامل سـرمایه های فراوان، بلکه تخصص های پیچیده تر در زمینه پرورش 

شـرکت ها از نظـر تبدیـل فناوری هـا بـه محصولات و خدمات واقعی می شـود. اما 

آخریـن محدودیت هایـی کـه دولـت بایـدن بـرای مقابله بـا پیشـرفت فناوری های 

چین وضع کرده، شـامل سـرمایه های خطرپذیر و شـرکت های سـهام خصوصی 

می شـوند کـه نه تنهـا سـرمایه های لازم را ارائـه می کننـد، بلکـه تخصـص در مـورد 

چگونگـی رشـد شـرکت ها و کمـک بـه موفقیت آنهـا را نیز فراهـم می کنند. وزارت 

خارجـه چیـن، دولـت بایـدن را بـه دنبـال برقـراری »هژمونـی فنـاوری« متهـم کرد 

و از واشـنگتن خواسـت در سـریع ترین زمـان ممکـن دربـاره تصمیـم اشـتباهی 

کـه اتخـاذ کـرده تجدیـد نظـر کنـد. ایـن وزارتخانـه مـدت کوتاهـی بعد از انتشـار 

محدودیت هـای آمریـکا بیانیـه ای صـادر کـرد و در آن، هـدف واقعی واشـنگتن را 

از ایـن دسـتور، محـروم کـردن چین از حقوق توسـعه و حفـظ هژمونی خود عنوان 

کرد. سـخنگوی سـفارت چین در واشـنگتن هشدار داده است که چین اقداماتی 

را بـرای حفاظـت از حقـوق خـود در دسـتور کار قـرار خواهد داد. 

»الجزیـره« در ایـن گـزارش بـه ایـن موضـوع پرداختـه کـه چیـن به شـدت نسـبت 

بـه تصمیـم ناگهانـی آمریـکا ابـراز نگرانی کرده اسـت. وزارت بازرگانی این کشـور 

عنـوان کـرده اسـت کـه محدودیت هـای اخیر زنجیـره تامین جهانـی را با اختلال 

مواجـه خواهـد کـرد. سـفارت چیـن در واشنگتن دی سـی، آمریـکا را بـه اسـتفاده 

بیـش از حـد از دلایـل امنیـت ملی به منظور سیاسی سـازی و مسـلح کـردن حوزه 

تجـارت متهـم کـرده اسـت. گام اخیـر به طـور قطـع تلاش هـا بـرای تثبیـت روابط 

میـان واشـنگتن و پکـن را پیچیـده خواهـد کـرد. دولـت بایـدن اظهار کرده اسـت 

کـه بـا متحـدان و شـرکای آمریکایـی در هنگام ایجـاد محدودیت هـا تعامل برقرار 

کـرده و بـه هماهنگـی نزدیـک بـا آنهـا بـرای پیشـبرد ایـن اهـداف ادامـه خواهـد 

داد. ایـن بیانیـه اضافـه کـرد کـه ایـن فرمـان اجرایـی منعکس کننده مذاکـرات با 

کشـورهای گروه G7( 7( اسـت. 

 وضعیت نامشخص هوش مصنوعی و فناوری های استراتژیک
شـواهد حکایـت از آن دارد کـه انتظـار می رود ایـن محدودیت ها پس از چند دوره 

اظهارنظر عمومی شامل یک دوره اظهارنظر ۴۵ روزه اولیه، از سال آینده اجرایی 

شـود. قانون گـذاران قصـد دارنـد قبل از ارائه پیشـنهاد رسـمی، اطلاعیه ای قبلی 

در مورد قوانین پیشنهادی به منظور تعریف دامنه بیشتر طرح و دوره نظرسنجی 

برای درخواسـت بازخورد عمومی صادر کنند. »امیلی بنسـون« از مرکز مطالعات 

اسـتراتژیک و بین الملـل )CSIS( کـه یـک سـازمان تحقیقاتی سیاسـت دو حزبی 

بـه شـمار مـی رود، اظهـار کرده اسـت کـه انتظار مـی رود سـرمایه گذاری در زمینه 

هـوش مصنوعـی بـرای کاربـران و اسـتفاده های نظامـی ممنـوع شـده و سـایر 

سـرمایه گذاری ها در ایـن بخـش تنهـا مسـتلزم اطلاع رسـانی بـه دولـت خواهـد 

بـود. بـه گـزارش »گاردیـن«، او بـر این باور اسـت که بـا محدودیت هایی که اعمال 

خواهـد شـد، دولـت باید سـیری از کاربـرد نظامی هوش مصنوعی ترسـیم کرده و 

هوش مصنوعی را در چنین فضای محدود شـده ای تعریف کند. مقررات مربوط 

بـه هـوش مصنوعـی هنـوز در حـال توسـعه اسـت و همین امر در مورد محاسـبات 

کوآنتومی نیز صدق می کند. اما انتظار می رود حسـگرهای خاص و سـایر موارد 

مرتبط با این فناوری از حوزه سـرمایه گذاری خارج خواهد شـد. اما در این میان، 

ممکـن اسـت معافیت هایـی مربـوط به دانشـگاه ها و پژوهش ها اعمال شـود. 

»فرهیختـــگان« روز خبرنگار امســـال میزبان چند چهره 

دانشگاهی بود. محمدحسین ســـاعی، رئیس دانشگاه 

ســـوره و عضو شـــورای عالی انقلاب فرهنگی یکی از این 

میهمانان بود که در حاشیه بازدیدش از تحریریه روزنامه 

دقایقی به گفت وگو با خبرنگاران گروه دانشگاه نشست. 

ســـاعی در این فرصت به ســـوالاتی درخصوص وضعیت 

دانشگاه سوره و آخرین تصمیم گیری های شورا در حوزه 

علمی پاسخ داد و ارزیابی اش از بخش علم و فناوری لایحه 

برنامه هفتم توسعه را تشریح کرد. مشروع گفت وگو با او 

را در ادامه می خوانید.

اگر موافق باشـــید از فضای دانشگاه سوره شروع کنیم و 

ســـپس به تحولات آموزش عالی بپردازیم. اخیرا شورای 

عالی انقـــلاب فرهنگی مصوبه ای درخصوص دانشـــگاه 

ســـوره داشت که براســـاس آن مصاحبه بخشی از فرآیند 

جذب دانشـــجوی این دانشگاه خواهد شد. ماجرای این 

مصوبه چیست؟

برخی می گفتند که چرا شورا این موضوع را مصوب کرده است. 

دلیلش این است که چون اساسنامه اول ما مصوب شورا بوده، 

اگر می خواســـتیم مصوبه یا تغییری هم بگیریم، باید به آنجا 

می بردیم. دانشـــکده رفاه هم به این صورت اســـت. دانشگاه 

ادیان و مذاهب نیز همین اســـت. ما ابهامی داشتیم که فکر 

می کردیم ابهام نیست. اما مساله مصاحبه نیاز شد و سازمان 

ســـنجش نمی پذیرفت و می گفت تا مصوبه نیاورید، من زمینه 

کار را فراهم نمی کنم. یک ســـال طول کشید تا مصوب شد.

 

به کنکور امسال می رسد؟

تلاش می کنیم این اتفاق بیفتد.

 

مصوبه اخیر به اتفاقاتی که ســـال تحصیلی گذشـــته در 

برخی دانشـــگاه ها مثل دانشـــگاه ســـوره افتاد، مربوط 

می شود؟

خیر، ما از قبل دنبالش بودیم. ایده ای وجود داشت که به دلایلی 

مصاحبه نباشد و بچه ها به صورت عمومی به سوره بیایند. من 

اولین بار اردیبهشـــت ۱۳99 بود که عضو شورا نبودم به عنوان 

رئیس دانشـــگاه با آقای عاملی، دبیر شـــورا صحبت کردم. در 

زمســـتان ۱۳9۸ با آقای خدایی در سازمان سنجش صحبت 

کردم و ایشـــان گفتند که من نمی توانم گزینش بدهم و شـــما 

باید مصوبه شورا را بیاورید. من هم از اردیبهشت ۱۳99 شروع 

کردم و در ۱۰ مرداد ۱۴۰۲ رئیس جمهور مصوبه را امضا کردند. 

چرا این ایده شکل گرفت؟

دانشـــگاه سوره ماموریت خاصی دارد و با گزینش افراد را وارد 

یک نظام تعلیم و تربیت خاص می کند. اساســـنامه سوره در 

مقدمـــه تاکید دارد که اینجا دانشـــگاهی خاص با ماموریتی 

خاص اســـت، ولی الزاماتش را فراهم نکرده اســـت. ما نه تنها 

گزینش را می خواستیم، بلکه می گفتیم سیستم آموزش اینجا 

هم باید کمی تفاوت داشته و خاص باشد تا ما بتوانیم آدم هایی 

متناسب با اهداف را تامین کنیم. 

 

تغییرات دیگری هم در روند آموزشـــی دانشگاه خواهید 

داشت؟

دنبالش هستیم اما کار سختی است؛ باید بتوانید دانشگاهی 

هنری با منابع خاص و شـــیوه های آموزشـــی خاص را طوری 

اداره کنید که مهارت آموزی داشـــته باشد و مسائل رویکردی 

هنر را هم آموزش دهد. الان افرادی که در مســـیر آموزش هنر 

قرار می گیرند، از مباحث عمومی که یک انســـان مســـلمان 

باید بداند، خیلی آگاه نمی شـــوند، باید محیطی ایجاد کنیم 

که خانواده های مذهبی هم برای فرســـتادن بچه هایشان به 

دانشگاه هنر راغب شوند. 

نقلـــی بعد از دیـــدار رهبر انقلاب با مدیران و مســـئولان 

سازمان تبلیغات مطرح شد مبنی بر اینکه ایشان گلایه ای 

نســـبت به دانشگاه ســـوره و خروجی آن مطرح کردند و 

انتظار دارند دانشـــگاه به صورت فعال تری، ورودی حوزه 

هنری را تامین کند و اساسا تربیت کننده نیرو باشد. این 

صحبت درست است؟

تقریبا درست است، چون من تعابیر دقیق را یادم نیست اما این 

رویکردی بود که ما هم داشـــتیم و قبل از آن دیدار یک دور با 

مدیران سازمان تبلیغات از صبح تا عصر جلسه داشتیم؛ اینکه 

گزارش بدهند و من هم روی این نکته تاکید داشتم. آن موقع 

در جلسه گفتم دانشگاه سوره چهار راهبرد دارد؛ یکی از اینها 

را بگویید که ما انجام دهیم. یک راهبرد همین است که تا الان 

جلو آمده اســـت، یعنی یک دانشگاه غیرانتفاعی با رشته های 

هنر و معماری و ارتباطات. یک دانشـــگاه غیرانتفاعی اســـت 

که پول مان را خودمان باید دربیاوریم و هیچ گزینشـــی هم در 

ورود نداریم. از چنین دانشگاهی چه انتظاری می توان داشت 

وقتـــی ماموریتی برای تربیت هنرمند انقلابی ندارد؟! اگر این 

ایـــده وجود دارد که می خواهند هنرمند انقلابی تربیت کنند، 

باز دو رویکرد وجود دارد؛ یکی اینکه بگوییم ما برای ســـازمان 

تبلیغـــات حوزه هنری نیرو تربیت می کنیم و یک رویکرد دیگر 

هـــم اینکه بگوییم برای فضای عمومی کشـــور و حتی جهان 

اســـلام نیرو تربیت می کنیم. هرکـــدام از اینها الزاماتی دارد. 

یک حالت هم این اســـت که بگوییم دیگر دانشـــگاه سوره را 

نمی خواهیم و آن را حذف کنیم، چون تعداد دانشجو کم شده 

است. حوزه هنری یک قرارگاه بزرگ برای تولیدات هنری انقلاب 

اســـلامی است. بالطبع ما هم باید کمک کنیم که نیروی آنجا 

تامین شود. مدل بهینه این است که مثلا ما بچه های نقاشی 

خوب مـــان را به گالری های حوزه هنری بفرســـتیم که کم کم 

کار کنند و خروجی شـــان بیرون بیاید. درمورد ســـینما، تئاتر 

و... نیز همین طور. ما برای جبهه فرهنگی انقلاب اســـلامی 

نیرو تربیت می کنیم اما به صورت ویژه به حوزه هنری ســـازمان 

تبلیغات توجه داریم.

 

نگران نیستید با این شیوه، ریزش دانشجو داشته باشید 

و در جذب دانشجو و بعد از آن در مباحث مالی با چالش 

مواجه شـــوید؟ دانشـــگاه از ســـازمان تبلیغات بودجه 

می گیرید؟ سوره درحال حاضر زیان ده محسوب می شود؟

خیر، دانشـــگاه زیان ده نیست و حقوق و دستمزد دانشگاه را 

با شـــهریه دانشجویی اداره می کنیم. اخیرا یک ردیف بودجه 

گرفتیم که اجازه نداریم در امور جاری دانشـــگاه هزینه کنیم. 

ایـــن ردیف بودجه در امور پژوهش و فرهنگی دانشـــگاه قابل 

هزینه کردن است. درمورد دانشـــجو سه تا چهاربرابر ظرفیت 

معرفی و بعد تعدادی پذیرفته می شوند. امیدوارم چالش جدی 

در این زمینه نداشته باشیم. 

ما به سالگرد اتفاقات تلخ سال گذشته نزدیک می شویم. 

شـــورا در واکنش به اتفاقات ســـال پیش، ماده واحده ای 

تحت عنوان مسائل و راهبردهای فرهنگی جهت تقویت 

سلامت و آرامش اجتماعی تصویب کرد که به نظر می رسد 

چندان اجرایی نشده است. 

آن مصوبه خوب بوده یا مجموع آن دقیق بود؟

اگر نگاه حداقلی داشـــته باشـــیم، تحرک مثبتی بود که 

شورا نسبت به این ماجرا داشت. 

به عنوان مثال یکی از بندهای آن مصوبه این بود که ما تعداد 

مدیران خانم مان کم بود، مثلا در اولین ســـخنرانی آقا که بعد 

از آن دیدار با بانوان بود، ایشـــان به این نکته اشـــاره کردند؛ 

اینکه این ناشـــی از مصوبه بود یـــا جای دیگر، من نمی دانم، 

ولی تایید این شکلی را هم داشت. به نظر من کار یک ماهه ای 

صورت گرفت که تلاش کرد به ماجرا سیستمی نگاه کند؛ البته 

سیستم نه به  معنای همه ابعاد جامعه، بلکه سیستم به معنای 

حوزه تخصصی خودش که این را می شـــد بیشترش کرد، ولی 

درعین حال اتفاقا مصوبه جامعی بود که به آن خیلی کم توجه 

شد. جمع بندی خوبی بود که کشور در آن مقطع به آن رسید. 

شما دنبال نکردید؟

همه دنبال می کنند، ولی شورا وضعیت به خصوصی در پیگیری 

مصوباتش دارد. 

به نظر شما فضا راضی کننده است؟ از این جهت می گویم 

که بالاخره ما اتفاق مهمی را پشت سر گذاشته ایم. برخلاف 

برخی مدیران حداقل شـــورا این را پذیرفت که اتفاقی در 

کشـــور افتاده و در بستر فرهنگی دانشگاه هم تاثیرگذار 

بوده و نشـــانه های خودش را داشته اســـت. اما چرا این 

ماده واحده به حوزه اجرایی نتوانست برسد؟ اساسا برای 

روســـای دانشـــگاه چنین دغدغه ای وجود دارد؟ وزارت 

بهداشت یا نهادهای مســـئول در حوزه دانشگاه درکی 

نسبت به اتفاقات سال پیش پیدا کردند که نسبت به آن 

تحرکی داشته باشند؟

برداشـــت من از مدیران فعلی وزارت علوم این است که کاری 

و پیگیر هســـتند اما یک اینرســـی عجیب وغریب در تحول در 

کشـــور ما در همه حوزه ها هســـت. فرض کنید مصوبه خوبی 

راجع به اعتراضات یا برگزاری جلســـات اعتراضی در دانشگاه 

آمد و در شـــورا کلیات آن تصویب هم شد اما اجرایی  شدن آن 

در دانشـــگاه ها کاری صعب و سختی است. در آن مصوبه ای 

که اتفاق افتاد، قرار شـــد فارغ از تشـــکل های دانشجویی، 

برخی افراد به یک تعداد نصابی برسند و بتوانند اعتراض خود 

را مطـــرح کنند اما نگرانی یا محافظه کاری خاصی اســـت که 

اتفاقاتی بیفتد و مســـئولیت دارد. اینها یک فرهنگ عمومی 

می خواهد تا تغییر یابد. 

در لایه هـــای پایین تـــر، به لحاظ تشـــکیلاتی، معاونان و 

مدیران فرهنگی هم همین طور هســـتند، حتی در فضای 

کرسی های آزاداندیشی این چالش وجود دارد و در تریبون 

آزاد و اظهارنظرهای دانشجویی همین مساله پررنگ است. 

چطور می توان در این مساله تغییر ایجاد کرد؟ 

در قوانیـــن فعلی مـــا با برگزاری جلســـات اعتراضی منظم و 

قانونمند مشکلی نداریم. اگر این اتفاق در دانشگاه نمی افتد، 

بخشـــی از آن به این برمی گردد کـــه آن افراد قبلی می گفتند 

ســـازمان تان را قبول نداریم که بخواهیم از شما مجوز بگیریم. 

بخشی هم به محافظه کاری ها برمی گردد که بحرانی پیش نیاید 

و مساله از دست خارج نشود. ما باید قدرت ریسک پذیری را به 

مدیران فرهنگی و دانشجویی دانشگاه ها بدهیم که اینها اجازه 

داشته باشند تاحدی فضای اعتراضی در دانشگاه ها به وجود 

بیاید. اعتراضات هم قانونمند و منظم باشد. 

حداقل امکان طرح نگاه های مختلف در بســـتر دانشگاه 

به وجود بیاید. 

بله، دقیقا. 

 به عنوان کسی که در جایگاه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

رصـــد می کنید، تحـــرکات وزارت  علـــوم و مجموعه های 

فرهنگی دانشـــگاهی نســـبت بـــه آنچه اتفـــاق افتاد را 

قابل قبول و مثبت ارزیابی می کنید؟

آقـــای زلفی گل کـــه آمدند، فرض کنید مصوبه ای گذاشـــت 

کـــه حداقل ۳ درصد بودجه دانشـــگاهی برای امور فرهنگی 

هزینه شود و گزارش هیات امنا به صورت تخصصی و سرفصل 

فعالیت هـــای فرهنگی و بازخورد آن بیاید. باید یکی، دو دوره 

بگـــذرد تا این اتفاق بیفتد. از این جهـــت اتفاق افتاده منتها 

فضای کشور سال گذشته خیلی امنیتی شد و فضای خاصی 

بود اما امیدوارم در سال پیش رو این بسط نگاه ایجاد شود. با 

توجه به اینکه انتخابات هم در پیش است امیدواریم یک نوع 

گفت وگوی کلان دانشجویی اتفاق بیفتد. در جلسات مطرح 

شد که هر دانشجویی هفت درس عمومی می گذراند، جلسه 

به جلسه این کلاس ها می تواند کرسی های آزاداندیشی باشند 

تا حالت کلان ماجرا که دانشگاه اجازه بدهد. اگر فضای شروع 

دانشـــگاه در ســـال تحصیلی جدید فضای امنیتی نشود، ما 

امیدواریم فضای دانشگاه باز باشد و ظرفیت و آمادگی ذهنی 

آن را هم داریم و شورا هم حمایت خواهد کرد. 

مهم ترین محورهای در دســـتور کار شورا در حوزه علم و 

فناوری چیست؟ ویرایش سند نقشه جامعه علمی کشور 

احتمالا یکی از این موارد باشد. 

ما یک سری اسناد بالادســـتی داریم که نقشه جامعه علمی 

کشـــور شـــاید مهم ترین آن اســـت. تاریخ دقیق تصویب آن 

را یادم نیســـت اما فکر می کنم اوایل دهـــه 9۰ بود و نیاز به 

بازنگری دارد. در دســـتور ستاد علم و فناوری شورا قرار دارد 

و مشـــغول بازنویسی نسخه پیشین اســـت که مطالبه رهبر 

انقلاب هم بوده است. 

بازنویسی سند کی به اتمام می رسد؟

اتفاقی که شـــاید هم خوب باشـــد این است که معمولا شورا 

کیفیت را فدای سرعت نمی کند، یعنی کار آنقدر جلو می رود 

تا اعضا به این نتیجه برسند که کار درست شده است. یکی از 

مهم ترین اتفاقات شورا در یک سال آینده در حوزه دانشگاه، 

بازنگری آیین نامه ارتقا با توجه به چند رویکرد است. می دانید 

که در دولت قبل آیین نامه اولیه ای آمد و بررسی شد و برگشت 

تا وزارت علوم دوباره آن را آماده کند. هفته قبل که با مدیران 

وزارت علوم صحبت می کردیم می گفتند نســـخه اولیه نهایی 

شـــده و جلسات کارشناسی تمام شـــده و کلیات آن را دارند 

مجددا کارشناســـی می کنند. امیدواریـــم تا چند هفته آتی 

وزارت علوم این نسخه را بیاورد و تا کمتر از یک سال آینده، این 

آیین نامه مصوب شود. محور اصلی آن این است که در حوزه 

آیین نامه به ســـمت تولید علم نافع برویم، یعنی فرآیندهای 

پژوهش برای پژوهش و علم برای علم دانشگاه برای دانشگاه 

و اینکه زیست بومی درست شود که نتواند ارتباطی با محیط 

پیرامونش داشته باشد و... مسائلی بودند که بعضا داخل این 

آیین نامه ارتقای فعلی وجود داشت و می خواهند اینها را حل 

کنند. اگر مقاله، رســـاله یا پایان نامه ای تولید می شود در 

حداکثر امکانش بتواند به حل مســـائل کشور 

کمک کند. ما حدودا ســـالی بین ۱۰ 

تا ۲۰ هزار رســـاله دکتری در کشور 

تولید می شود. اگر ۵۰ درصد اینها 

هم به داخل کشـــور معطوف شود 

اتفاقات جدی در کشور می افتد. 

تجربیاتـــی هـــم در چهار پنج 

ســـال اخیر در کشور به وجود 

آمده در دوره آقای زلفی گل 

هم مدل هـــای جدیدی از 

ســـامان دهی و پژوهش و 

اینکه برخی دانشجویان 

دکترا استادمحور گرفته 

شـــوند و دانشـــجوها 

براساس نیاز بازار مصرف 

گرفته شوند، شروع شده 

و اگر ســـامان دهی شـــوند 

امیدواریم تا چهار پنج ســـال 

آینده دانشگاه طوری مدیریت شود 

که بیش از این در خدمت جامعه باشد. 

شـــما هم در حوزه سیاستگذاری و 

هم در حوزه اجرا مســـئولیت دارد. 

ارزیابی  شما از بخش علم و فناوری 

لایحه برنامه هفتم توسعه چگونه 

است؟ از نگاه کارشناسان خروجی 

کار به ویژه در برخی زمینه ها مثل 

حوزه فناوری مثبت نیســـت و از سوی 

دیگر در برخی سنجه ها مثل مقالات با وجود 

هدف گذاری های قبلی چند سالی است که 

در جا می زنیم. رقبای همســـایه بجد درحال 

برنامه ریزی و سرمایه گذاری هستند اما سهم 

پژوهش از تولید ناخالـــص داخلی ما وضعیت 

خوبی ندارد. نگاه شورا به سند چگونه است؟

بهتر اســـت من نظر خودم را بگویم بعد نظر شورا را. 

اول اینکه اگر بودجه را بخواهیم در نظر بگیریم کاهش هایی در 

حوزه ها به لحاظ درصدی اتفاق افتاده اما به نظر من مساله ای 

اساسی نیست. من قبلا نکته ای گفتم و بعد حاشیه ای ایجاد 

شد. دانشگاه سوره همایشی تحت عنوان آینده پژوهی آموزش 

عالی کشـــور و توسعه پایدار دارد که آنجا بحث ما همین بود. 

اتفاقی که در سال های اخیر افتاده و تاثیرش را روی پژوهش 

نمی بینیم و ممکن اســـت مثبت هم باشد این است که تقریبا 

در گذشته همه انرژی دانشجویی و هیات علمی مان معطوف 

پژوهش بوده است و هرقدر بودجه، وقت و ظرفیت بود معطوف 

به این مســـاله بود. اتفاقی که در یک دهه اخیر افتاده ایجاد 

زیست بوم  های جدید اســـتارتاپ ها و ظهور بحث فناوری  در 

دانشگاه هاســـت که وقت زیادی از استادان می گیرد. شاید 

از دلایل کم شـــدن مقاله در کشـــور همین است. شما زمانی 

را که قبلا اســـتاد و دانشـــجو روی تولید مقاله می گذاشتند 

در نظر بگیرید. 

البته در کنار این، جمعیت تحصیلات تکمیلی ما رشـــد 

داشته است. 

بله، ولی اکثرا به آن سمت که گفتم 

رفته انـــد و در همین فضا اگر 

رســـاله ها و پایان نامه ها 

مدیریـــت می شـــدند با 

که  شاخص هایی  همین 

نمی خواهم وارد درســـت 

یا غلط بودن آنها بشـــوم 

فضایـــی  نســـتیم  می توا

که داشـــتیم یعنـــی برتری 

کمی مان را حفظ کنیم. یکی 

از تحلیل ها ممکن 

 سرمایه گذاری آمریکایی ها در حوزه فناوری چین به شدت نزولی شده است

آمریکادنداناژدهارامیکشد؟
ساعی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

در سال انتخابات با�د گفت وگوهای جدی دانشجو�یی شکل بگیرد
                       باید به مدیران فرهنگی قدرت ریسک بدهیم                          امیدواریم تا کمتر از یک سال آینده آیین نامه ارتقا تصویب شود

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 

است این باشد و ممکن است شما نتیجه بگیرید که شاید این 

اتفاق بدی هم نباشـــد که بچه ها را معطوف به حوزه پژوهش 

بکنیم چون برخی بچه ها وقت زیادی گذاشـــته اند، شـــرکت 

درست کرده اند، شغل ایجاد شده و درحال درآمدزایی هستند. 

بایـــد روی اینها فکر کنیم و به نقطه تعادل پژوهش، نوآوری، 

کارآفرینی و اینها برســـیم. باید نقطه بهینه را پیدا کنیم. باید 

در کشـــور به قدر بهینه پژوهش داشته باشیم یا روی فناوری 

و نوآوری ســـرمایه گذاری کنیم. درباره برنامه پنج ساله توسعه 

هفتم هم انتقادات زیاد اســـت. در شورا هم یکبار مطرح شد 

اما چون زمینه ای بین دولت و مجلس اســـت، ما خیلی به آن 

ورود پیدا نمی کنیم. 

در بخش فرهنگی و دانشگاه، شورا درگیر شد؟ 

شـــورا می خواست ورود پیدا کند، مشـــاوره هایی هم داد اما 

تـــا جایی که من می دانـــم خیلی در نظر گرفته نشـــد؛ مثلا 

در حـــوزه فرهنگی ۱۰ کارگروه تشـــکیل شـــد و کار کردند و 

وضعیت شناســـی کردنـــد و من در برخی جلســـاتش بودم و 

فایل های جلســـاتی که نبـــودم را هم دیدم. به نظرم کارهای 

قابل توجهی اتفاق افتاد اما در فرآیند کارشناســـی ســـازمان 

برنامه مورد اســـتفاده قرار نگرفـــت؛ البته می دانید که برنامه 

به تعبیری دو بار نوشـــته شد. با تغییر رئیس سازمان کارهای 

قبلی کنار گذاشـــته شـــد و در این فضا از آن فضاها استفاده 

نشـــد. معمولا در کارهایی که دولت و مجلس مستقیم ورود 

می کنند شورا ورود پیدا نمی  کند. 

نظر شخصی خودتان درباره آن چیست؟

به نظر من هم می توانست بهتر و با دقت بیشتر و رویکردهای 

آینده نگرانه جدی تر باشد. به نظر من بخشی از انتقاداتی که 

می شود هم درست است. 

موضوع یا مســـاله ای نسبت به سند هست که بخواهید 

به عنوان عضو شـــورای عالی انقلاب فرهنگی از تریبون 

رسانه استفاده و بر آن تاکید کنید؟

اصلی ترین مســـاله به نظر من این اســـت که در نقطه عطفی 

در حوزه دانشـــگاه هســـتیم. من واقعا تصورم این نیست که 

پنج یا هفت ســـال دیگر دانشگاه هایی به شکل فعلی کارآمد 

باشند. کســـانی که در این حوزه برنامه نویسی یا برنامه ریزی 

می کننـــد باید به این مســـاله دقت کنند که دانشـــگاه های 

پنج یا هفت ســـال دیگر احتمالا خیلی متفاوت هستند. این 

نگاه های آینده پژوهانه که جامع هم باشـــد، یعنی دانشگاه 

یک، آموزشش را به صورت موثر برای تربیت نسل های حرفه ای 

آینده کشور انجام دهد. دو، پژوهش را برای اینکه کشور روی 

مرزهـــای دانش باقی بماند و در ایـــن بازار رقابت کم نیاورد، 

انجام دهد. ســـه، تبدیل پژوهش بـــه فناوری و کاربردش در 

صنعت و جامعه باید اتفاق بیفتد و مســـاله نوآوری مشـــکل 

پیدا نکند. چهار، مســـئولیت اجتماعی دانشگاه ها هم مهم 

اســـت، یعنی ابعاد روشنفکرانه دانشـــگاه ها و پیشروبودن به 

لحـــاظ فرهنگی و اجتماعی و هم اینکه دانشـــگاه خودش را 

نسبت به جامعه مســـئول بداند. اینها بسته ای از موضوعات 

می سازد که با هم باید به تناسب برسند، یعنی نکته این است 

که اگر دانشگاه بیش از اندازه به آموزش یا پژوهش توجه کند 

و از بقیـــه بخش ها باز بماند، در آینده نزدیک دچار آســـیب 

می شود؛ حتی اگر دانشـــگاهی به مسئولیت اجتماعی اش 

هم بیش از حد توجه کند و اتفاقات روز و روشـــنفکرانه جامعه 

هر روز دانشجویان و اســـتادان را درگیر کند، باز هم طبیعتا 

تاثیرات منفـــی روی حوزه های دیگر خواهد داشـــت. تمام 

کســـانی که در حوزه برنامه ریزی و سیاستگذاری هستند باید 

به این مســـائل بادقت توجه کنند و این کارها بسیار دقیق و 

پیچیده  هســـتند. احتمالا آینده دانشـــگاه و این ایده که یک 

فرد تحصیلات چهارســـاله داشته باشد متفاوت خواهد شد و 

این مدل ماژولاری که برخی برای آموزش پیشنهاد می دهند 

قابل فکر است؛ اینکه دوره های کوتاه مدت رقیب دانشگاه ها 

می شـــوند. امیدواریم بتوانیم تمام ابعاد و وظایف دانشگاه را 

به توازن و تعادل برسانیم. 

ندا اظهری 
مترجم


